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ظهر مصطلح الاحتراق النفسي في المراجع العلمية بارتباطه )بضغط العمل( وكان يعرف على   

أنهه حهالهة من اانههاع العولي والانفعهالي والبهنني النهاجح عن الحه  الخهههههنيهن واا    والتفهاني  

 المستمرين في أناء العمل ولكن نون تحويق الفائنة المرجوة أو نون تحويق عائن يذكر.

النفسهي أحن الضهغوط النفسهية التي من خه نها الت عير على سهلوع الرياضهيين بصهورة   فالاحتراق

عامة وحكح المباراة بصههههورة  اصههههة كون الحكح المسههههئول ا ول عن تطبيق الوانون وات اذ  

اخهتملت عينة النراسهة على حكاح النرجة ا ولي   الورارات التي تحكح سهير المنافسهة الرياضهية 

(  25ح، والبالغ عننهح )2024/2025بالمنطوة الغربية للموسهههح الرياضهههي  والعانية لكرة الونح

اسهههت نح الباحعون مويالا الاحتراق النفسهههي للحكح الرياضهههي صهههممه كل من )روبرت   حكما، 

واينبرج ويجي وريتخهارنسهون( لويالا خهعور الحكح الرياضهي بالاحتراق تحت عنوان الاحتراق  

(  15قائمة )ماسه   ل حتراق( ويتضهمن المويالا )  في التحكيح، وهو مويالا موتبلا ومعنل من

يتضهح من نتائ  النراسهة  ن المتوسهطات الحسهابية لاسهتجابات عينة  عبارة  وقن اسهتنت  الباحعون 

( كمها أن نرجهة  3.44 – 2.16الهنراسهههههة على كهل فورة من فورات المويهالا قهن تتراو) مها بين )

 بالمنطوة الغربية. الاحتراق النفسي كانت عالية لنى حكاح كرة الونح
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Abstract 

The term "burnout" appeared in scientific literature in association with 

work pressure. It was defined as a state of mental, emotional, and physical 

exhaustion resulting from intense love, dedication, and continuous 

devotion to the job, but without achieving the desired benefit or any 

significant return. Burnout is one of the psychological pressures that can 

affect the behavior of athletes in general and match referees in particular, 

as the referee is primarily responsible for applying the law and making 

decisions that govern the course of sports competitions. The study sample 

included (25) first- and second-division football referees in the Western 

Region for the 2024/2025 sports season. The researchers used the Sports 

Referee Burnout Scale, designed by Robert Weinberg, Wege, and 

Richardson, to measure the sports referee's feelings of burnout under the 

heading "Burning in Refereeing." This scale was adapted and modified 

from the Maslach Burnout Inventory and includes (15) statements. The 

researchers concluded that the arithmetic means of the study sample's 

responses to each item on the scale ranged between (2.16 - 3.44). 

Furthermore, the degree of burnout was high among football referees in the 

Western Region.  
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 النسبة المئوية العدد  حكم المعلومات العامة ت

 الاختصاص 1
 40 10 حكم ساحة )رئيسي(

 60 15 حكم مساعد 

 العمر 2

سنة 30إلى  17  17 68 

 32 8 سنة 40إلى  30

 0 0 سنة 40أكثر من 

 المؤهل العلمي 3

 0 0 ثانوي

 20 5 متوسط

 80 20 جامعي

 0 0 ماجستير

 0 0 دكتوراه

 مستوى الحكم 4

 0 0 دولي

 0 0 ممتاز

 60 15 درجة أولى

 40 10 درجة ثانية

 0 0 درجة ثالثة

5 
الخبرة في مجال 

 التحكيم

 100 25 سنوات 10إلى  5من 

 0 0 سنة  15إلى  10من 

 0 0 سنة 15أكثر من 
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 مستوى القياس
أوافق بدرجة  

 كبيرة جدا

أوافق بدرجة  

 كبيرة

أوافق بدرجة  

 متوسطة

 أوافق

 بدرجة قليلة

 أوافق بدرجة

 قليلة جدا 

 1 2 3 4 5 الدرجة

 

 مستوى الموفقة المتوسط المرجح ت

 قليلة جدا  أوافق بدرجة 1.79إلى  1.00 1

 بدرجة قليلة  أوافق 2.59إلى  1.80 2

 أوافق بدرجة متوسطة  3.39إلى  2.60 3

 أوافق بدرجة كبيرة 4.19إلى  3.40 4

 أوافق بدرجة كبيرة جدا 5.00إلى  4.20 5

1542025

SPSS 

https://ej.ejsst.com/


European Journal of Sports Science Technology (EJSST) 
DOI prefix: 10.58305      

   ISSN: (Print) 2958-2571, (Online) 2409-2908       
https://ej.ejsst.com 

 

 

 
225 EJSST.2025 Volume 15. Special issue .pp.213-226      

 

 

https://ej.ejsst.com/


European Journal of Sports Science Technology (EJSST) 
DOI prefix: 10.58305      

   ISSN: (Print) 2958-2571, (Online) 2409-2908       
https://ej.ejsst.com 

 

 

 
226 EJSST.2025 Volume 15. Special issue .pp.213-226      

 

https://ej.ejsst.com/


European Journal of Sports Science Technology (EJSST) 
DOI prefix: 10.58305      

   ISSN: (Print) 2958-2571, (Online) 2409-2908       
https://ej.ejsst.com 

 

 

 
227 EJSST.2025 Volume 15. Special issue .pp.213-226      

 

1 

2 

3 

 

1 

FIFA
 

2 

3 

4 

5 

https://ej.ejsst.com/


European Journal of Sports Science Technology (EJSST) 
DOI prefix: 10.58305      

   ISSN: (Print) 2958-2571, (Online) 2409-2908       
https://ej.ejsst.com 

 

 

 
228 EJSST.2025 Volume 15. Special issue .pp.213-226      

 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

 

 

https://ej.ejsst.com/

